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U SUDBINU MNOGIH
VRIJEDNIH UMJETNINA
SUMNJAJU I ZAŠTITARI

SPOMENIKA 

Što je ostalo od
63 zagrebaèke

zbirke
umjetnina? 

Buduæi da umjetninu ne
smije prodati, vlasniku se
najvi�e isplati svoj imetak
donirati gradu. U tom
sluèaju dobiva odreðene
privilegije, kao �to su
mjeseèna naknada u
visini dvije prosjeène plaæe,
a u ime darovanih
umjetnina dodjeljivali su
se i stanovi. No, ima i onih
koji takvu praksu
poku�avaju zlorabiti

DIO ZBIRKE TILLE DURIEUX ÈUVA SE U
MUZEJU GRADA ZAGREBA: Lik donatorice na
bisti, ulju na platnu i umjetnièkoj fotografiji

svim registriranim zbirkama kako bi ut-
vrdili gdje se nalaze i jesu li umjetnine
na broju. Tada æe se vidjeti koliko su ute-
meljene sumnje struènih krugova da ne-
ke od 63 registrirane zbirke umjetnina
danas više ne postoje.

Upravo zbog takvih sumnji kreæe se u
reviziju umjetnina o kojima se od poèet-
ka Domovinskog rata malo vodilo raèu-
na. Rat i siromaštvo zasigurno su presu-
dili mnogim umjetnièkim predmetima
koje su njihovi vlasnici bili prisiljeni pro-
dati, premda je to ilegalno. Naime, zakon
jasno propisuje da se zaštiæene umjetni-
ne mogu prodati samo uz blagoslov dr�a-
ve, s tim da dr�ava i jedinice lokalne sa-
mouprave imaju pravo prvokupa.

Za iznošenje umjetnina iz dr�ave tako-
ðer je potrebna dozvola gradskog ili �u-
panijskog zavoda za zaštitu spomenika.
Svako premještanje umjetnine takoðer
treba prijaviti zaštitarima. Meðutim, sve
nabrojano u posljednjih se deset godina,
barem u Zagrebu, uglavnom zanemari-
valo.

Buduæi da umjetninu ne smije prodati,
vlasniku vrijedne zbirke ili umjetnièkog
predmeta, najviše se isplati svoj imetak
donirati gradu. U tom sluèaju od grada
dobiva odreðene privilegije, kao što su
mjeseèna naknada u visini dvije prosjeè-
ne plaæe, a u ime darovanih umjetnina
dodjeljivali su se i stanovi.

Kako doznajemo u Gradskom zavodu
za zaštitu spomenika, ima i onih koji tak-
vu praksu pokušavaju zlorabiti tvrdeæi
da je njihova beznaèajna umjetnina, veli-
ka vrijednost. Struèna komisija redovno
utvrdi da predmet nema veliku umjet-
nièku vrijednost, no uporni vlasnici po-
kušavaju svoj naum realizirati i po neko-
liko puta.

Umjesto da se bave sudbinama zane-
marenih umjetnina èija je vrijednost
neupitna, zaštitari gube vrijeme kako bi
dokazali da navodno vrijedan predmet
to uopæe nije.

Pravi donatori vrijednih umjetnina,
najèešæe ih gradu daruju nakon smrti.
Vrijedni predmeti obièno se nalaze u nji-
hovim stanovima.

Tako je prije oko mjesec i pol dana
umrla Katja Matkoviæ Majer, koja je u
svom stanu u Zvonimirovoj 22 dr�ala 100-
injak vrijednih slika, komada namještaja
i predmeta umjetnièkog obrta. Zbirka æe,
po �elji vlasnice, biti donirana Muzeju za
umjetnost i obrt. Za uzvrat Grad je do
smrti pokrivao troškove 24-satne medi-
cinske njege koja je bila potrebna dona-
torici teško narušenog zdravlja.

Predmet revizije Zavoda za zaštitu
spomenika bit æe i zbirka Tille Durieux
koja je umrla prije 20-ak godina. Njenoj
nasljednici tada je uspjelo dio zbirke
prebaciti u Njemaèku, dok se ostatak èu-
va u Muzeju grada Zagreba.

BORIS OREŠIÆ

Z
agrebaèki Gradski zavod za zaštitu
spomenika kulture i prirode ima u
svojoj evidenciji registrirana 63 po-

kretna spomenika. Rijeè je o umjetniè-
kim zbirkama muzeja i arhiva, privatnim
zbirkama i pojedinaènim spomenicima,
uglavnom umjetnièkih slika koje su ta-
koðer privatno vlasništvo.

Prije 1991. godine Ministarstvo kulture
izdalo je 21 rješenje za zaštitu pojedinaè-
nih predmeta te za devet privatnih zbir-
ki.

Gradski zavod za zaštitu spomenika
osnovan je 1991. godine, i gradski zaštita-
ri nemaju gotovo nikakvih saznanja što
se u posljednjih deset godina dogaðalo s
privatnim zbirkama. Za to je najtipièniji
primjer neprocjenjiva zbirka obitelji Ro-
šiæ o kojoj smo pisali u prošlom broju
Nedjeljnog Vjesnika. Ostale zbirke nisu
ni pribli�no vrijedne kao Rošiæeva, a što
je od njih ostalo trebalo bi se napokon
znati veæ za mjesec i pol dana. U tom bi
razdoblju zaštitari na temelju dokumen-
tacije kojom raspola�u trebali uæi u trag

ILIJA JANDRIÆ

N
akon izgreda u splitskoj
vojarni Draèevac kad je
skupina okupljenih gru-

bo vrijeðala predsjednika Mesi-
æa, na što im ni on nije ostao du-
�an, došlo je do politièkog nas-
tavka afere u obliku otvorenog
verbalnog sukoba na relaciji
Vesna Pusiæ-Dra�en Budiša-
Ured predsjednika Mesiæa.
Podsjeæamo, èelnica HNS-a za-
tra�ila je da se u Saboru utvrdi
odgovornost MORH-a, posebno
SIS-a, za propust u organizaciji
skupa. Budiša je uzvratio da je
upravo SIS upozorio predsjed-
nika Mesiæa na ono što bi se
moglo dogoditi, što je Ured
Predsjednika ocijenio neisti-
nom te upitao odakle Budiši ta
informacija. Kako je potvrdio
sâm Budiša, tu mu je informaci-
ju dao ministar obrane Jozo Ra-
doš, koji je prošloga ponedjelj-
ka bio moj gost.

Davanje podataka Budiši
nije bila nikakva greška

● Kako objašnjavate tvrdnju
iz Ureda Predsjednika da nisu
dobili informaciju iz SIS-a o
moguæem izgredu u vojarni?

– SIS uopæe nije sudjelovao u
osiguranju Predsjednika Repu-
blike. Postoji Sto�er za osigu-
ranje Predsjednika koji je za to
odgovoran, prema tome, treba-
lo je prije nego se javno posta-
vljala odgovornost Ministarstva
obrane i SIS-a, utvrditi kakvi su
unutrašnji odnosi i tko je u tom
trenutku vodio taj posao i bio
odgovoran za to. Kada je to na
takav naèin izašlo u javnost, ja
sam Budiši (kao predsjedniku
prozvane stranke) rekao da je
SIS upozorio kako postoji mo-
guænost da se tako nešto dogo-
di. To je preko organizatora,
dakle gardijske brigade, došlo
do Sto�era osiguranja. Je li ta
informacija proslijeðena od
UNS-a do Ureda Predsjednika
nije na MORH-u da o tome go-

vori. Unaprijed odbijam odgo-
vornost MORH-a i SIS-a za taj
propust!

● Ali predsjednik Mesiæ tvrdi
da uopæe ne dobiva informacije
od SIS-a!

– To ne mo�e biti tako. SIS ne-
ma redovita izvješæa, prema to-
me, on ih ne proizvodi pa ih on-
da ni ne mo�e dostavljati. SIS
sva svoja relevantna izvješæa
dostavlja Uredu za nacionalnu
sigurnost, a to je tijelo koje je u
ingerenciji Predsjednika Repu-
blike. Komunikacija izmeðu
UNS-a i Ureda Predsjednika je

njihova unutrašnja stvar. Vrlo
rijetko se dogodi da ja kao mi-
nistar obrane procijenim da su
neke od informacija koje dobi-
jem takvog znaèaja da moraju
izravno iæi Uredu Predsjednika.
To uglavnom èinim kad je rijeè
o politièkim prosudbama nekih
procesa, društvenih, socijalnih
itd. Dakle, ta linija funkcionira
na naèin kako je odluèeno. SIS
jednostavno nema toliko mate-
rijala da bi dnevno dostavljao
izvješæa UNS-u. U tom je smislu
to izvješæivanje redovito, a sad,
to što mo�da nije dostatno ili što
nije na pravim adresama, mo�e
se jednostavno riješiti. Dao sam
nalog da se uspostave redovita
tjedna izvješæa koja bi išla UNS-
u, a za MORH je najmanji pro-
blem informaciju koja ide UNS-
u proslijediti i Uredu Predsjed-
nika.

● Jeste li ipak pogriješili što
ste informaciju o Draèevcu dali
Dra�enu Budiši? Jeste li to, u
skladu sa svojim ovlastima,
smjeli uèiniti?

– Apsolutno nisam pogriješio!
Uèinio sam to na zahtjev sabor-
skog zastupnika i predsjednika
stranke èiji su èlanovi prozvani.
To je, naravno, bila okvirna us-
mena informacija, i to bih u tak-
vim okolnostima rekao bilo ko-
jem predsjedniku parlamentar-
ne stranke.

● No, smije li bilo koji pred-

sjednik stranke, koji dobije ta-
ko povjerljivu informaciju od
ministra obrane, istu javno ob-
znaniti?

– To je osjetljivo pitanje u ko-
jem se mi baš osobito ne snala-
zimo. Ali, kada ta tema postane
tema kampanje, onda je teško
oèekivati od predsjednika
stranke da bude samozatajan.

Ne �elim polemizirati s
Mesiæem

● Premijer Raèan je izrazio
nezadovoljstvo radom obavješ-
tajnih slu�bi. Ustvrdio je da nisu
na razini zaštite nacionalnih in-
teresa i da su nekompetentne.
Kako do�ivljavate takvu ocje-
nu?

– Sla�em se s premijerom. Ci-
jeli naš sigurnosni sustav i od-
nos politike prema tom sustavu
je nezadovoljavajuæi. Imamo
problem unutrašnje nekompe-
tencije slu�bi, ne postoji njihova
meðusobna suradnja, nema
zdravog rivaliteta, ali ni jasno
propisom ureðene kontrole tih
slu�bi. No, to nije samo odgo-
vornost slu�bi nego debalans
ukupnog politièkog sustava. To
ukljuèuje sve odgovorne èimbe-
nike – parlament, izvršnu vlast,
ali i medije, koji razvlaèe takve
teme èim se to mo�e.

● Sla�ete li se s predsjedni-
kom Mesiæem da je izgred u vo-
jarni Draèevac bio pokušaj dr-
�avnog udara?

– Nastojim ne komentirati iz-
jave Predsjednika Republike, a
još manje �elim ulaziti u pole-
mike s njim. Sla�em se da se ra-
dilo o pokušaju politièke upo-
trebe vojske. Oni koji su bili ta-
mo htjeli su da vojska reagira i
tako naprave veliku štetu.
Reakcija vojske bila bi krupan
politièki dogaðaj. Ipak, ja ne bih
tako radikalno išèitavao njihove
konaène ciljeve, ali metodologi-
ja kojom su se slu�ili, zloupora-
ba emocija i roditelja poginulih,
svakako je nešto apsolutno štet-
no i to je sigurno organizirano!
To nikako ne doprinosi stva-
ranju uzusa kako se i što u hr-
vatskoj politici treba i mo�e ko-
ristiti za dnevno-politièke svr-
he. Vojska kao specifièna insti-
tucija to sigurno nije, i to je ve-
lik defekt kojeg su ti ljudi tamo
uèinili. Bez skrupula se koristi
vojska za jaèanje vlastitih poli-
tièkih polo�aja, što, naravno, u
konaènici vodi smjeni vlasti. Ali
u pogledu same ocjene da je ri-
jeè o pokušaju dr�avnog udara,
bio bih suzdr�aniji nego što je
bio Predsjednik Republike.

JOZO RADOŠ, MINISTAR OBRANE RH O DOGAÐAJIMA U SPLITU

»Za mene to nije bio pokušaj udara«

SIS uopæe nije sudjelovao u osiguranju
Predsjednika jer je za to odgovoran Sto�er za
osiguranje Predsjednika koji je trebao utvrditi
kakvi su unutra�nji odnosi i tko je u tom èasu
vodio taj posao i bio odgovoran

RADOŠ: Cijeli naš sigurnosni sustav i odnos politike prema tom sustavu je nezadovoljavajuæi

ŠTO SU ÈITATELJI I SLUŠATELJI PITALI JOZU RADOŠA

U vojarni Sv. Kri�a nisu smjele biti osobe koje
su dokazale da politièki zlorabe HV

● S obzirom da ste nedavno bili
u Petrinji na skupu HSLS-a, jesu li
Vaš i Mesiæev posjet na bilo koji
naèin povezani?

– Moj posjet Petrinji u subotu,
11. svibnja, bio je vezan uz prediz-
bornu kampanju HSLS-a u Petri-
nji i nije imala nikakve veze s obi-
lje�avanjem 10. obljetnice 2. gar-
dijske brigade koja je odr�ana 15.
svibnja.

● Je li vam neugodno što se na-
lazite na èelu najhumanije vojske
u povijesti civilizacije, a morate
sudjelovati u njenoj sotonizaciji za
judine škude zajedno s vrlim
Predsjednikom? Htio sam reæi, ni-
je li vam neugodno biti na èelu
vojske koja svoje junake šalje u
zatvore i u Haag dok èetnici slobo-
dno šeæu po Hrvatskoj?

– Takovi iskljuèivi stavovi neæe
nas daleko odvesti. Niti ja sudjelu-
jem u sotonizaciji HV-a niti je Va-
še ekskluzivno pravo da je štitite.
Nova hrvatska vlast nije poslala ni
jednog Hrvata u Den Haag, ali to
je uèinila bivša vlast èiji ste Vi oèi-
ti zagovornik.

● Kako se uopæe mogla dozvoliti
provokacija u krugu vojarne u

Splitu, tko je zakazao, osiguranje
ili netko drugi?

– Dio odgovornosti za dogaðaje
u vojarni »Sv. Kri�a« u Splitu sva-
kako le�i na sustavu osiguranja.
Tu poglavito mislim na nazoènost
osoba koje ni po jednom kriteriju
tamo nisu trebale biti, a svojim do-
tadašnjim javnim djelovanjem po-
kazali su da se ne libe zlorabiti i
HV u politièkim obraèunima. No
takvi ekscesi ne mogu biti posve
eliminirani tek mjerama osigu-
ranja. Potrebna je i ukupna svijest
o tome da se u vojnim objektima i
u nazoènosti vojske u sveèanom
postroju treba ponašati dostojan-
stveno i politièki suzdr�ano.

● Gdje je zapela ideja o uki-
danju obveznog vojnog roka i kad
se mogu oèekivati ikakvi pomaci i
odluke o tom pitanju? Molim Vas
za konkretnost jer je teško vjero-
vati da æe do ukidanja obveznog
slu�enja vojnog roka doæi veæ 1. si-
jeènja 2002. godine, kako predla�e
Vlada.

– Oèekujem da bi novi Zakon o
obrani mogao doæi u Sabor ovoga
lipnja, a biti usvojen u rujnu. To
znaèi da æe u lipnju biti poznato

koji je slu�beni prijedlog Vlade
RH, a u rujnu koje æe biti konaèno
rješenje slu�enja vojnog roka.

● Kad bi Hrvatska trebala pos-
tati punopravna èlanica NATO-a?

– To ovisi o velikom broju èim-
benika, a na neke od njih naš utje-
caj je ogranièen. Trebam li reæi
godinu, smatram da bi 2005. bila
zadovoljavajuæa godina ulaska u
punopravno èlanstvo NATO-a. No,
va�nije od toga je da mi uèinimo
svoj dio posla tako da naš ulazak u
NATO bude posljedica naše kvali-
tete, a ne samo politièkih okolnos-
ti.

● Zašto slu�enje vojnog roka,
koji se slu�io oduvijek, predstavlja
problem, kad je vojni rok ispit ka-
raktera za mlade ljude?

– Svi mladi ljudi ne misle tako
pa ni njihovi roditelji. Ukidanje te
obveze je svjetski trend, što je po-
sljedica novih politièkih okolnosti,
bitno drukèijih sigurnosnih uvjeta
nego što je to bilo prije desetak
godina, nove demokratske klime...
Ostajanje postojeæeg rješenja nije
problem samo po sebi, rijeè je o
tome što je bolje.

B. O.

RANKA RADOVINOVIÆ

N
asilje košta - ne samo �rt-
vu nego i cijelo društvo.
Na to je upozorila i brošu-

ra »Cijena nasilja« koju su ne-
davno objavili Finski statistièki
zavod, Ministarstvo rada i soci-
jalne skrbi te Vijeæe za jednako-
st a u kojoj se navodi koliko po-
rezni obveznici moraju izdvojiti
za oporavak �rtava nasilja i re-
socijalizaciju nasilnika. U Fin-
skoj, govori Rada Boriæ, preda-
vaèica na sveuèilištu u Helsinki-
ju, za socijalne slu�be, skloništa,
sudstvo, policiju, zatvore godiš-
nje je potrebno više od milijardu
njemaèkih maraka. Ili, godišnje,
za zlostavljanu �enu zbog bolo-
vanja i skrbi koja joj je potrebna,
treba osigurati oko 100.000 ma-
raka, a Finci su izraèunali i da je
to ujedno minimalna vrijednost
izgubljenog �ivota.

»Naravno da te brojke neæe
zaustaviti nasilnike, ali utjecat
æe na to da se u društvu promije-
ni odnos prema nasilju«, istièe
Rada Boriæ. Jer, ne moraju svi
pokazati empatiju prema zlosta-
vljanoj �eni, ali kad su u pitanju
konkretne brojke, mo�da æe se
više inzistirati na spreèavanju
nasilnièkog ponašanja.

U Hrvatskoj je nedavno obja-
vljen priruènik »Seksualno nasi-
lje« Maje Mamule i Ðurðice Ko-
larec, èlanica Centra za �ene
�rtve rata u Zagrebu, koji upozo-
rava na rasprostranjenost te vr-
ste nasilja, na najèešæe predra-
sude, posljedice i pravni aspekt
problema.

Meðu podacima posebno se is-
tièe da dvije od pet �ena tijekom
�ivota do�ive silovanje ili sek-
sualno zlostavljanje, a u 80 posto
sluèajeva silovatelj je bio poznat
�rtvi.

Više od deset godina
terapije

�eni koja je pre�ivjela silo-
vanje, smatra se da je, uz terapi-
ju, potrebno desetak i više godi-
na da se uspije nositi s traumom
i njezinim posljedicama. Koliko
joj društvo poma�e, a koliko od-
ma�e u tome? Mo�da se to naj-
bolje oèituje kroz podatak da je

na jedno prijavljeno silovanje
njih 20 prešuæeno. Oèito, �ene
(one su u 92 posto sluèajeva �rt-
ve seksualnog nasilja) još ne
smatraju da je klima sredine
takva da bi mogle bez ikakvih
problema i osuda progovoriti o
svome problemu.

»«Seksualno nasilje tabuizira-
no je svugdje pa i u Hrvatskoj«,
ka�u Rada Boriæ i Maja Mamula
iz Centra za �ene �rtve rata u
Zagrebu. Od 1992. kad je Rada
Boriæ s još nekoliko aktivistica
pokrenula Centar, u njemu je
pru�ena pomoæ 20 tisuæa �ena
koje su pretrpjele razne oblike
nasilja, ukljuèujuæi i silovanje.
Poèetkom ove godine u sklopu
Centra za �ene �rtve rata pokre-
nut je projekt Centra protiv sek-
sualnog nasilja nad �enama gdje
�ene, bez ikakvih uputnica, mo-
gu dobiti psihološku i pravnu

�ena ne mo�e biti silovana pro-
tiv svoje volje, ili da su �rtve naj-
èešæe atraktivne mlade �ene.
Pokazalo se da svaka �ena mo�e
biti silovana, bez obzira na fiziè-
ki izgled, dob, naèin obijevanja
ili socijalni status.

�enama treba pomoæi u pre-
vladavanju sindroma traume si-
lovanja, i objasniti da su njihove
reakcije poput straha, gaðenja,
ili opsesivnog pranja, noæne mo-
re, bijes, depresija, ili pak pret-
jerano kontrolirano dr�anje...
uobièajene. Radi se individual-
no, jer, ka�e Antonija Urli, još

nije za�ivjela grupa za samopo-
moæ koju bi vodila �ena koja je
pre�ivjela nasilje jer se još teško
probijaju zidovi šutnje. S tim
programom bi trebalo upoznati i
djevojke u školama, smatraju
sugovornice, jer se upravo njima
na »ljubavnom sastanku« mo�e
dogoditi silovanje . Djevojke koj-
ima se to dogodilo nisu bile »ni
glupe«, ni »krive«, a posljedice
trauma neæe nestati bude li ih se
potiskivalo.

Va�no je i da struènjaci, koji-
ma se zlostavljana �ena obrati,
ne nastavljaju s verbalnim
ranjavanjem �rtve. Sugovornice
se sjeæaju da je jednoj od silova-
nih �ena policajac u prolazu do-
bacio: »I ja bih te...«.

Smatra se i da su silovatelji
uglavnom nepoznati, što statisti-
ke pobijaju. Na 100 prijavljenih
sluèaja 1999. u Hrvatskoj samo u
njih devet silovatelj je bio ne-
poznat. U 60 posto sluèajeva si-
lovanje se dogodilo u zatvore-
nom prostoru, najèešæe u stanu
�rtve. Silovanje se podjednako
dogaða i danju i noæu, a u 87 po-
sto sluèajeva silovatelj je �rtvi
prijetio da æe je ubiti. Je li tada
�rtva mogla pru�ati otpor? Je li
se mogla slediti od straha? Na-
�alost, upozorava Maja Mamula,
zakon je u tom pogledu moguæe
široko interpretirati, i èesto se
smatra da ako �ena nije pru�ala
otpor, onda nije rijeè o pravom
silovanju. Problem je i što, iako
je silovanje u braku ka�njivo od
1997., postupak se pokreæe tek
na �rtvin prijedlog. Na to se ma-
lo koja �ena odluèuje buduæi da
time što æe pokrenuti postupak,
nasilnik neæe biti iskljuèen iz
njezina miljea. Dogaða se i da se
proces zbog silovanja vodi èetiri
- pet godina, i da �ena nije zašti-
æena na suðenju, veæ pred zlos-
tavljaèem mora ponoviti sve svo-
je podatke. Aktivistice Centra
protiv seksualnog nasilja nad
�enama �ele da se to promijeni,
a tra�e i da se u policiji uvede
�enski vod. Upozoravaju da i
razgovor s tu�iteljem zna biti bo-
lan, a dogaða se i da �rtva èesto
ne sazna ni za neka prava koja
ima, kao što je, primjerice, od-
štetni zahtjev.

ZAGREBAÈKI CENTAR ZA �ENE �RTVE RATA OBJAVIO PRIRUÈNIK »SEKSUALNO NASILJE«

Dvije od pet �ena seksualno zlostavljane
Na 100 prijavljenih sluèajeva u 1999. godini u
Hrvatskoj, samo je u devet sluèajeva silovatelj
bio nepoznat �rtvi. U 60 posto sluèajeva
silovanje se dogodilo u zatvorenom prostoru,
najèe�æe u �rtvinu stanu. Silovanje se
podjednako dogaða i danju i noæu, a u 87
posto sluèajeva silovatelj je �rtvi prijetio da æe
je ubiti

MAJA MAMULA:
Seksualno nasilje nije
seksualni èin nego èin
nasilja i dokazivanja
moæi

pomoæ. U tom centru nastoje i
utjecati na informiranje javnosti
i razbijanje predrasuda o tome
kako izbjeæi zloèin silovanja
(kao što je predrasuda - kako bi
trebala izgledati �ena koja neæe
biti silovana). Isto tako, �ele što
bolje povezati vladine i nevladi-
ne institucije koje su ukljuèene
u problem (od bolnica, ministar-
stava, do sudstva, policije...) da
se promijeni praksa tretiranja
�rtve i nasilnika.

»Seksualno nasilje nije sek-
sualni èin nego èin nasilja i do-
kazivanja moæi. Uglavnom se
misli da se ono dogaða u siro-
mašnoj, neobrazovanoj sredini,
ili ga se vezuje uz alkoholizam,
ali, to su predrasude«, ka�e psi-
hologinja Maja Mamula. Nasilje
postaje perfidnije usporedno sa
stupnjem školovanosti zlosta-
vljaèa koji primjenjuje i oblike

psihološkog i ekonomskog nasi-
lja (ucjena novcem, vrijeðanje,
potcjenjivanje sposobnosti).

To se najbolje vidi u prièi o
magistru sociologije koji je, vra-
tivši se iz rata, zlostavljao svoju
�enu stavljajuæi joj ruène bombe
(kinder-jaja) pred vrata kupao-
nice. A onima u centru socijalne
skrbi nikako nije bilo jasno zašto
se ona od njega �eli rastati iako
priznaje da spava s njim. Prista-
jala je na seks da bi pre�ivjela.

�enski policijski vod
Predrasude su i da niti jedna

NASILJE U SUSJEDSTVU
M irjana Feriæ-Vac, voditelji-

ca hrvatskog izaslanstva u
Parlamentarnoj skupštini Vije-
æa Europe, i sama je u ljeto 1996.
intervenirala noæu zaèuvši u za-
grebaèkom donjogradskom sus-
jedstvu udarce »po ljudskom
mesu«. Pokazalo se da je susjed
zlostavljao �enu. Pozvala je po-
liciju, i ubrzo je došao policajac
koji je bio uljudan, a ona je pris-
tala svjedoèiti. Kako je istaknu-
la i nedavno na predstavljanju
priruènika u Kulturno-informa-
tivnom centru u Zagrebu, ne
mo�e prihvatiti ravnodušnost i

odvraæanje pogleda, da posta-
nemo look-away society. Nije
mogla odšutjeti na nasilje ko-
jem se osvjedoèila. U svojoj prièi
o tom istinitom dogaðaju pod-
sjetila je i na prièu pastora Al-
berta iz doba nacizma: »Prvo su
došli po komuniste, ali ja nisam
bio komunist i šutio sam. Onda
su došli po sindikaliste, ali ja ni-
sam bio sindikalist i šutio sam.
Došli su zatim po �idove, a ja ni-
sam bio jedan od njih i šutio
sam. Pa su došli po mene i više
nije bilo nikoga da se usproti-
vi«.

RADA BORIÆ:
Seksualno nasilje
tabuizirano je svugdje
pa i u Hrvatskoj

ANTONIJA URLI: Još
nisu za�ivjele grupe za
samopomoæ koju bi
vodile �ene koje su
pre�ivjele nasilje

�RTVA SILOVANJA: Zna do�ivjeti i da joj policajac dobaci kako »bi je i on«
RATKO MAVAR


